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На цьому 30 вересня 
наголосив Головнокомандувач 
Збройних Cил України генерал-
полковник Руслан Хомчак під 
час участі у засіданні очільників 
Збройних Сил країн 
Вишеградської групи у форматі 
з Україною, яке відбулось у 
Варшаві, Республіка Польща.

– Нині роль і вагомість таких 
регіональних форматів 
співпраці як Вишеградська 
група значно зростають. Відтак 
існує гостра необхідність у 
поглибленні не лише нашої 
комунікації, а, насамперед, 
практичної взаємодії, – 
наголосив генерал-полковник 
Руслан Хомчак.

Нещодавно група 
авторитетних європейських 
політиків і експертів, 
коментуючи агресивні дії Росії, 
визнала, що сьогодні Збройні 
Сили України, захищаючи 
територію України, виступають 
у ролі оборонного форпосту 
демократичних сил, який 
протидіє неоімперській політиці 
Росії.

Головнокомандувач ЗC 
України генерал-полковник 
Руслан Хомчак поінформував 
партнерів про безпекову 
обстановку на Донбасі та 
триваючу російську агресію й 
про ситуацію на лінії 
розмежування у рамках 
проведення операції 
Об'єднаних сил.

– На лінії розмежування на 
Донбасі діє повний і 
всеосяжний режим припинення 
вогню. Його запровадження 
дозволило суттєво знизити 
вогневу активність противника, 
однак ймовірність відновлення 
локальних бойових дій 
залишається, – підкреслив 
генерал-полковник Руслан 
Хомчак та наголосив на 
важливості подальшої 
міжнародної підтримки нашої 
держави з протидії агресору і 
взаємодії України з НАТО і ЄС у 
цьому контексті.

Головнокомандувач 
Збройних Сил України 
відзначив також надзвичайно 
тривожну ситуацію з 
поширенням COVID-19 у 
тимчасово окупованих районах 
Донецької та Луганської 

областей, 
чому 
сприяють 
глибока 
економічна 
криза на 
непідконтро
льних уряду 
України 
територіях 
та 
катастрофіч
не 
руйнування 
окупантами 
соціальної 
інфраструкт
ури.

Окрему 
увагу 
генерал-
полковник 
Руслан 
Хомчак 
приділив 
стратегічни

м командноштабним навчанням 
«Об'єднані зусилля – 2020».

– Участь у СКШН «Об'єднані 
зусилля – 2020» представників 
збройних сил країн НАТО стали 
важливим стримуючим 
чинником на шляху агресивних 
намірів ворога. Зі свого боку 
українські штаби та підрозділи 
змогли протестувати елементи 
управління із J-структурою та 
рівень взаємосумісності із 
західними партнерами, – 
зазначив генерал-полковник 
Руслан Хомчак, акцентувавши 
на попередніх підсумках. По-
перше, проведення СКШН ЗС 
України «Об'єднані зусилля – 
2020» дозволило відпрацювати 
сценарій всеохоплюючої 
оборони країни, який 
передбачає використання 
військового та цивільного 
потенціалів держави для 
відбиття агресії. По-друге – ці 
навчання стали кроком вперед 
у розвитку асиметричних 
можливостей протидії 
гібридним діям противника.

На завершення зустрічі 
генерал-полковник Руслан 
Хомчак щиро подякував 
країнам Вишеградської Групи 
за підтримку та допомогу в 
лікуванні й реабілітації 

поранених українських 
військовослужбовців, участь у 
заходах індивідуальної та 
колективної підготовки.

– Ми цінуємо атмосферу 
довіри та відкритого діалогу і 
сподіваємося на їх розширення. 
Конструктивні штабні 
переговори на рівні 
представників генеральних 
штабів, оперативних 
командувань та окремих бригад 
дозволять визначити 
оптимальний рівень співпраці, 
напрацювати алгоритм спільних 
дій у випадку виникнення 
кризової ситуації й наповнити 
нашу співпрацю конкретними 
заходами, – зазначив він.

Довідково. 15 лютого 1991 
року лідерами Польщі, 
Угорщини та Чехословаччини 
підписано Угоду щодо 
створення Вишеградської 
групи. Починаючи з січня 1993 
року, після створення Чеської 
та Словацької республік, 
Вишеградська група 
складається з чотирьох країн.

За матеріалами 
АрміяInform

Вишеградські зустрічі − важливий майданчик для 
відкритого діалогу та обміну думками з питань 

збереження миру та стабільності в нашому регіоні
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Заступник секретаря РНБОУ 
генерал-майор Сергій Кривонос 
уже понад рік лобіює 
законопроєкт «Про 
територіальну оборону 
України». Про перепони на 
шляху цього документа, його 
союзників та опонентів, а 
також про інші актуальні 
питання реформи у сфері 
оборони та безпеки, читайте в 
ексклюзивному інтерв’ю, який 
бойовий генерал дав 
АрміяInform.
– Сергію Григоровичу, у чому 
складнощі із законопроєктом про 
тероборону? Чому так довго ваше 
«дітище» проходить Верховну 
Раду? Говорять, що вже з'явились 
альтернативні документи?

– Можливо, хтось і пише ці 
закони, але на Комітеті Верховної 
Ради з питань національної безпеки, 
оборони та розвідки саме наша 
команда представила концепцію 
законопроєкту про територіальну 
оборону у жовтні 2019-го. Створено 
робочу групу під керівництвом 
народного депутата Федора 
Веніславського. До її складу увійшли 
представники всіх силових структур, 
зокрема, Збройних Сил, Нацполіції, 
СБУ, Державної прикордонної служби, 
експерти РНБОУ, а також 
представники волонтерського руху, які 
займаються цим питанням. Ми багато 
працювали, і на весну виходили із 
законопроєктом. Але, як ви розумієте, 
на темп роботи над проєктом Закону 
вплинув коронавірус. Ми перейшли у 
режим online. Проте, на травень ми 
завершували. Однак підключилися, як 
я їх називаю, «незацікавлені сторони» 
у процес, і надали інші пропозиції. 
Довелося перепрацьовувати, вести 
дебати. З червня ми практично 
кожного тижня зустрічалися у Комітеті. 
Спочатку військові говорили, що їх все 
влаштовує, потім змінювали своє 
рішення. Тоді почали гратися з 
добровольчими рухами. Інколи 
доходило до безглуздя. Законопроєкт, 
який надавав Інститут майбутнього, 
розписував, що таке бойовий наказ, і 
які обставини дозволяють його не 
виконувати, зокрема, «якщо життю 
військовослужбовця загрожує 
небезпека»… Ви ж розумієте, що це 
нонсенс, адже тоді наказ можна 
взагалі не виконувати.

– Звісно, адже на війні взагалі 
небезпечно…

– Ми вперлися і рухаємося 
вперед, бо розуміємо, яка з'явиться 
потужна сила у країні, якщо створимо 
територіальну оборону. Ми вивчили 
приклад багатьох країн, однак не 
копіювали, як нам пропонували. 
Завжди є нюанси. Пропонували 
переписати, зокрема досвід Естонії. 

Однак, по-перше, Україна навіть за 
територією дещо відрізняється. По-
друге, естонський Кайтелііт існує з 
1918 року і його постійно змінювали, 
реформували. Собі ми взяли 
найкраще і, звісно, те, що юридично 
нам підходить.

В Україні понад 700 об'єктів 
інфраструктури, які потребують 

посиленої охорони
– Які найбільш принципові 

проблеми стоять на перепоні 
законопроєкту про тероборону?

– Актуальне питання, яке наразі 
не вирішене: хто керуватиме 
територіальною обороною? 
Генеральний штаб ЗСУ вважає: всім 
процесом повинен керувати саме він, 
але територіальна оборона – це 
компонент не тільки військовий. І 
нинішній стан тероборони не 
відповідає сучасним викликам.

Територіальна оборона – це 
безпека областей України, її надійний 
тил. Передусім вона унеможливить 
безкарну діяльність диверсійних груп 
противника. Чудовий приклад 
успішної тероборони – Сватове 2014 
року. Проукраїнськи налаштовані 
мешканці цього містечка, озброєні 
мисливськими рушницями, 
згуртувалися і не допустили «зелених 
чоловічків»! І це попри те, що пів 
Луганщини накрила хвиля російської 
спецоперації…

Отож, наполягаємо: 
територіальна оборона має 
виконувати заходи з охорони і захисту 
органів: державної влади, місцевого 
самоврядування, військового 
управління, державного кордону, 
об'єктів критичної інфраструктури, 
важливих об'єктів, комунікацій та 
цивільного населення України у 
мирний час і в особливий період.

В Україні понад 700 об'єктів 
інфраструктури, які потребують 
посиленої охорони. МВС наполягає, 
що нацгвардійці з цим завданням 
впораються самостійно. Однак, які 
реальні їхні сили на прикладі, 
скажімо, обласного центра? Якщо 
відняти засоби, залучені на 
чергуванні, супроводженні, інших 
завданнях, на область лишається 
300-400 нацгвардійців. Це – крапля в 
морі.

А чи вистачить сил у разі 

загострення ситуації на 
білоруських кордонах? А це 1086 
км загрозливої пустоти! За 
військовим потенціалом російська 
армія спроможна нанести сильне 
ураження нашим Збройним 
Силам, якщо не прийде допомога 
міжнародних партнерів. Але армія 
РФ ніколи не переможе 
підготовлений і озброєний 
український народ. Ось для чого 
потрібна територіальна оборона!

Крім того, ми розуміємо: та 
величезна кількість людей, що 
повернулася з АТО/ООС і 
відчувають нереалізованість, бо 

не змогли пристосуватись, знайшли б 
себе у теробороні.

Закон про територіальну оборону 
допоможе заохотити громадян 
захищати себе, свій будинок, село та 
місто, де вони проживають. До речі, в 
Польщі були проаналізовані помилки, 
допущені нами в 2014 році, і в 2017-
му Сейм ухвалив два закони (один 
про створення системи територіальної 
оборони, другий – про Війська ТрО), 
які дозволили активно розвивати 
тероборону. Наразі у них сформовано 
і діють 12 бригад та 5 навчальних 
центрів. Ми ж намагаємось створити 
тероборону 6 років, але успіху не 
досягнуто. Збройні Сили зайняті 
війною. Поляки ж, розуміючи це, на 
етапі формування вивели війська 
територіальної оборони з-під 
підпорядкування Генштабу під 
Міністерство оборони. Ми написали 
Закон, в якому є чітке формування й 
розуміння  загальнодержавної 
системи ТрО, взаємодії всіх суб'єктів 
військової складової – війська ТрО, 
участі громадян та громадських 
об'єднань. Буде створено орган у 
складі Міноборони України, який 
формуватиме державну політику у 
сфері ТрО. Міністр оборони має 
контролювати та організовувати 
взаємодію між цивільними й 
військовими компонентами 
територіальної оборони. У кожній 
області передбачаємо ситуаційний 
центр, який моніторитиме, 
плануватиме та реагуватиме на 
виклики.

– Ви неодноразово наполягали 
на необхідності ухвалення закону 
про тероборону до вересня, аби у 
держбюджет заклали кошти на його 
реалізацію. Чи є шанси встигнути?

– Шанс є. Ми зустрічались і 
презентували законопроєкт 
Президенту України. Він назвав його 
першочерговим та дав доручення, 
докласти зусиль, аби парламент 
розглянув його вже у цьому році.

Потрібна перебудова з 
урахуванням західного досвіду

– Ви нещодавно повернулися з 
робочої поїздки. Яку оцінку можете 
дати розгортанню та залученню 
частин тероборони в рамках 
міжнародного навчання «Об'єднані 
зусилля»?

Російська армія ніколи не зможе перемогти озброєний український народ. 
Ось для чого потрібна територіальна оборона! 

– На жаль, тут все доволі прозаїчно 
і дуже формально. Та інформація, яку 
я отримав, ще раз засвідчує: 
тероборону потрібно перебудовувати 
кардинально на основі нового 
законодавства з урахуванням 
західного досвіду.

– Знаю, що ви цікавились 
ситуацією в Силах спеціальних 
операцій. Як вони показали себе 
під час навчань?

– Десантування наших ССО спільно 
із американцями з конвертопланів 
засвідчили: ми ще більше 
наблизились до сумісності з НАТО. 
Окрім того, одна з військових частин 
ССО пройшла повну сертифікацію 
Альянсу і тепер спроможна 
виконувати завдання у складі Сил 
чергування Компоненту сил 
спеціальних операцій НАТО. Це успіх! 
Я вдячний військовослужбовцям, які 
доклали максимум зусиль, аби 
досягти такого результату.

– У ССО пройшла ротація 
командування…

– Так, однак успіх спецпризначенців, 
про який я говорю, це  заслуга суто 
частин. На жаль, колишнє 
командування ССО у цих питаннях 
займало пасивну позицію. Людина, 
яка нині очолює ССО, справжній 
професіонал. З самого початку 
військової кар'єри цей офіцер 
розпочинав службу у частинах 
спецпризначення, потім служив у 
підрозділах спецпризначення СБУ. На 
фронті з генералом Галаганом наші 
підрозділи часто співпрацювали, отож 
знаємо його на ділі. У нього цілісне 
розуміння, що та як потрібно робити. 
Головне, аби йому дали можливість 
створити ту команду, яка зможе 
змінити рутину, що панувала в ССО 
останні роки. Адже не секрет, що 
багато людей мотивованих, 
професійно підготовлених 
розчарувалось та пішло з ССО, бо 
керівництво не боролось за них. Отож, 
щиро бажаю новому командувачу 
успіху!

Керівництво «Укроборонпрому» за рік 
нічого не зробило, а навпаки погіршило 
стан в «оборонці»

– Знаю, що окрім тероборони, ви 
концентруєте зусилля на законопроєкті 
про військових капеланів та підтримуєте 
створення військової поліції.

– Так. Українська армія потребує 
капеланів, бо їхня психологічна підтримка й 
духовне служіння життєво необхідне воїнам. 
Поки в Україні питання цього інституту не 
унормоване. Слід чітко визначити роль 
військового священника в армії, 
регламентувати питання його соцзахисту. 
Значення душпастиря важко переоцінити  як 
на передовій, так і у тилу, де він підтримує 
родини військовослужбовців, працює в 
реабілітаційних центрах.

Питання військової поліції розглядаю 
значно ширше від загального підходу, адже 
впевнений, що слід говорити про розбудову 
системи військової юстиції загалом: зі 
спеціалізованими судами, органами слідства 
й навіть в'язницями. Не може цивільний суд 
професійно судити і кваліфікувати 
військовий злочин, так само як і не може 
бути кваліфікованого слідства без знання 
військової специфіки. Щодо останнього – 
в'язниць – то в Україні військовослужбовців 
утримують разом з криміналітетом, тоді як 
для прокурорів і поліцейських, які завинили, 

є окремі тюрми. Того ж Андрія Антоненка 
нещодавно перевели в «Лук'янівку». Що це, 
як не приниження військового? Генерал 
Марченко теж перебував у загальній 
в'язниці, це теж приниження! Військових 
намагаються зламати навіть через чинну 
систему покарання… Це недопустимо у 
країні, яка сьомий рік воює.

– Рік тому під час інтерв'ю 
АрміяInform ви заявили, що у нас є шанси 
докорінно реформувати Державне 
оборонне замовлення та наситити 
військо новітнім озброєнням. Чи є 
здобутки у цьому напрямку?

– Рік тому я мав чітку впевненість у 
цьому, адже було взаєморозуміння 
докорінного реформування ДОЗ з боку 
керівництва «Укроборонпрому» та 
Міністерства оборони України. На жаль, з 
листопада 2019 року я не контролюю роботу 
вітчизняного ОПК і не можу впливати на 
відповідні процеси. Поки на сьогодні – ми в 
«нулях»… Керівництво «Укроборонпрому» 
за рік нічого не зробило, а навпаки 
погіршило стан в «оборонці». Ось, ухвалено 
Закон України «Про оборонні закупівлі», 
який реформує цю сферу, це величезний 
крок вперед. Однак, що з його реалізацією? 
Аби нова система запрацювала, потрібні 
десятки підзаконних актів. Коли їх ухвалять? 
А тим часом з новітньою бойовою технікою – 
суцільні парадокси. Помпезно сповістили 
про прийняття на озброєння ракети 
«Нептун». Ця розробка вітчизняного КБ 
«Луч» призначена для ураження морських і 
наземних цілей на дальності до 300 км і 
вельми потрібна для ВМС України. Єдина у 
своєму класі система нині в розпорядженні 
флоту. Але як з закупівлею «Нептуна» для 
Збройних Сил? Уже кінець вересня, а в 
сухому залишку – «зеро». У жовтні вже 
почнемо «курчат рахувати»… А де 
«Вільха»? Так само – «зеро»! Протестовано, 
але, на жаль, не реалізовано…

Війна в інформаційному та 
кіберпросторі ніколи не 
припиняється, попри те, що 90% 
суспільства її не бачить і не розуміє

– Нещодавно завершилися 
надзвичайно важливі для безпеки 
України міжнародні навчання 
«Об'єднані зусилля». Однак не 
обійшлося без ложки дьогтю – 
російської хакерської атаки…

– Гадаю, добре, що це трапилось 
саме зараз. Адже ще раз показало: 
ворог не спить, не зупиниться і не 
заспокоїться. Водночас ця НП 
виявила слабкість нашої системи 
кіберзахисту. А війна в 
інформаційному та кіберпросторі 
ніколи не припиняється, попри те, що 
90% суспільства її не бачить і не 
розуміє. Все – через відсутність 
інформаційної грамотності населення. 
Аби це змінити, ми передбачаємо 
введення для студентів вишів такого 
предмета, як «Основи інформаційно-
психологічних операцій». Люди з 
вищою освітою мають розумітися на 
інформаційних маніпуляціях, 
розбиратися в основах інформаційної 
безпеки, кіберзахисту. У нас, на жаль, 
не приділено цій сфері достатньо 
уваги. Відсутні потужні офіційні теле- 
та радіоканали, інформресурси і 
розуміння, що таке система 
підготовки, продукування та 
супроводження офіційних меседжів. 
Якими засобами проводити державну 
інформаційну політику, якщо майже 
всі канали викуплені олігархами і 
служать їхнім політичним та клановим 
інтересам? Зрештою, звернімося до 

західного досвіду і розбудуймо 
систему захисту інформаційного та 
кіберпростору України!

До речі, далеко не ходитимемо. 
Погляньмо знову ж на поляків. Вони 
реалізували елементи кіберзахисту у 
системі тероборони. Зрозумівши, що 
не в змозі утримувати на зарплаті 
високопрофесійних ІТ-івців, заохотили 
їх робити свій внесок у спільну справу 
у вихідні. Тепер вони як волонтери 
працюють у підрозділах кіберзахисту 
тероборони, виконують завдання. Ці 
фахівці проходять перевірку, 
допідготовку, контролюються… 
Схожий досвід є в інших країнах. У 
Китаї, наприклад, на цій ниві працює 
цілий корпус фахівців-добровольців.

У нас, особливо у перші роки війни 
на Донбасі, чинити опір російській 
інформаційній агресії піднялася 
величезна кількість волонтерів. 
Державі достатньо було прийняти 
програму й об'єднати їхні зусилля, 
підтримати, однак цього не сталося. 
Нині залишились тільки окремі 
ресурси, які самотужки вишукують 
кошти і працюють: «Інформнапалм», 
«Миротворець», «Новинарня»… 
Можна перелічити на пальцях однієї 
руки. Але ж держава має створювати 
надійний інформаційний та кіберщит 
захисту. Парадокс: усі знають, що 
наші ІТ-фахівці – найкращі у світі, але 
ж що ми робимо, аби скористатись 
їхнім талантом і досвідом? Майже 
нічого! Закон про тероборону 
допоможе й у цьому питанні.

– І на завершення запитання про 
вшанування пам'яті загиблих 
героїв. Ви були у США, відвідували 
знамените Арлінгтонське 
національне кладовище…

– Так, питання вшанування загиблих 
захисників України – на порядку 
денному, хоча вже дехто встиг назвати 
це популізмом, адже нічого не 
вирішується. Напевно, будь-що можна 
перетворити у порожні балачки, якщо 
питанням не займатися. Ось, вже про 
нещодавно ухвалену Стратегію 
безпеки та оборони України волають 
щось на кшталт цього, Пам'ять про 
воїнів – це святе. І в США цього 
можна повчитися. На Арлінгтонське 
кладовище постійно приїжджають 
діти, школярі, яким розповідають 
історію країни – від війни за 
незалежність до конфліктів в 
Афганістані й Іраку. І перед їхніми 
очима – безкрайня територія хрестів 
та інших знаків (залежно від 
віросповідання) над могилами 
полеглих героїв. Ви розумієте, це 
понад 400 тис. могил! Це – вражає! Ти 
розумієш ціну, заплачену воїнами за 
мирне життя свого народу.

Ось у нас у війні з Росією загалом 
загинуло 13000. Хтось може реально 
охопити та сприйняти цю кількість? Ні! 
Однак, якщо поставити 13000 хрестів 
на одній території в їхню пам'ять, 
навіть без могил, тоді люди бачать та 
усвідомлюють. Якщо у кожному 
обласному центрі буде висаджено 
парк з 13000 дерев, тоді люди наочно 
осягнуть ціну нашої Незалежності. 
Тому створення центрального 
меморіалу загиблих захисників 
України має відбутися найближчим 
часом.

За матеріалами 
АрміяInform

велике  інтерв ю’
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Заступник секретаря РНБОУ 
генерал-майор Сергій Кривонос 
уже понад рік лобіює 
законопроєкт «Про 
територіальну оборону 
України». Про перепони на 
шляху цього документа, його 
союзників та опонентів, а 
також про інші актуальні 
питання реформи у сфері 
оборони та безпеки, читайте в 
ексклюзивному інтерв’ю, який 
бойовий генерал дав 
АрміяInform.
– Сергію Григоровичу, у чому 
складнощі із законопроєктом про 
тероборону? Чому так довго ваше 
«дітище» проходить Верховну 
Раду? Говорять, що вже з'явились 
альтернативні документи?

– Можливо, хтось і пише ці 
закони, але на Комітеті Верховної 
Ради з питань національної безпеки, 
оборони та розвідки саме наша 
команда представила концепцію 
законопроєкту про територіальну 
оборону у жовтні 2019-го. Створено 
робочу групу під керівництвом 
народного депутата Федора 
Веніславського. До її складу увійшли 
представники всіх силових структур, 
зокрема, Збройних Сил, Нацполіції, 
СБУ, Державної прикордонної служби, 
експерти РНБОУ, а також 
представники волонтерського руху, які 
займаються цим питанням. Ми багато 
працювали, і на весну виходили із 
законопроєктом. Але, як ви розумієте, 
на темп роботи над проєктом Закону 
вплинув коронавірус. Ми перейшли у 
режим online. Проте, на травень ми 
завершували. Однак підключилися, як 
я їх називаю, «незацікавлені сторони» 
у процес, і надали інші пропозиції. 
Довелося перепрацьовувати, вести 
дебати. З червня ми практично 
кожного тижня зустрічалися у Комітеті. 
Спочатку військові говорили, що їх все 
влаштовує, потім змінювали своє 
рішення. Тоді почали гратися з 
добровольчими рухами. Інколи 
доходило до безглуздя. Законопроєкт, 
який надавав Інститут майбутнього, 
розписував, що таке бойовий наказ, і 
які обставини дозволяють його не 
виконувати, зокрема, «якщо життю 
військовослужбовця загрожує 
небезпека»… Ви ж розумієте, що це 
нонсенс, адже тоді наказ можна 
взагалі не виконувати.

– Звісно, адже на війні взагалі 
небезпечно…

– Ми вперлися і рухаємося 
вперед, бо розуміємо, яка з'явиться 
потужна сила у країні, якщо створимо 
територіальну оборону. Ми вивчили 
приклад багатьох країн, однак не 
копіювали, як нам пропонували. 
Завжди є нюанси. Пропонували 
переписати, зокрема досвід Естонії. 

Однак, по-перше, Україна навіть за 
територією дещо відрізняється. По-
друге, естонський Кайтелііт існує з 
1918 року і його постійно змінювали, 
реформували. Собі ми взяли 
найкраще і, звісно, те, що юридично 
нам підходить.

В Україні понад 700 об'єктів 
інфраструктури, які потребують 

посиленої охорони
– Які найбільш принципові 

проблеми стоять на перепоні 
законопроєкту про тероборону?

– Актуальне питання, яке наразі 
не вирішене: хто керуватиме 
територіальною обороною? 
Генеральний штаб ЗСУ вважає: всім 
процесом повинен керувати саме він, 
але територіальна оборона – це 
компонент не тільки військовий. І 
нинішній стан тероборони не 
відповідає сучасним викликам.

Територіальна оборона – це 
безпека областей України, її надійний 
тил. Передусім вона унеможливить 
безкарну діяльність диверсійних груп 
противника. Чудовий приклад 
успішної тероборони – Сватове 2014 
року. Проукраїнськи налаштовані 
мешканці цього містечка, озброєні 
мисливськими рушницями, 
згуртувалися і не допустили «зелених 
чоловічків»! І це попри те, що пів 
Луганщини накрила хвиля російської 
спецоперації…

Отож, наполягаємо: 
територіальна оборона має 
виконувати заходи з охорони і захисту 
органів: державної влади, місцевого 
самоврядування, військового 
управління, державного кордону, 
об'єктів критичної інфраструктури, 
важливих об'єктів, комунікацій та 
цивільного населення України у 
мирний час і в особливий період.

В Україні понад 700 об'єктів 
інфраструктури, які потребують 
посиленої охорони. МВС наполягає, 
що нацгвардійці з цим завданням 
впораються самостійно. Однак, які 
реальні їхні сили на прикладі, 
скажімо, обласного центра? Якщо 
відняти засоби, залучені на 
чергуванні, супроводженні, інших 
завданнях, на область лишається 
300-400 нацгвардійців. Це – крапля в 
морі.

А чи вистачить сил у разі 

загострення ситуації на 
білоруських кордонах? А це 1086 
км загрозливої пустоти! За 
військовим потенціалом російська 
армія спроможна нанести сильне 
ураження нашим Збройним 
Силам, якщо не прийде допомога 
міжнародних партнерів. Але армія 
РФ ніколи не переможе 
підготовлений і озброєний 
український народ. Ось для чого 
потрібна територіальна оборона!

Крім того, ми розуміємо: та 
величезна кількість людей, що 
повернулася з АТО/ООС і 
відчувають нереалізованість, бо 

не змогли пристосуватись, знайшли б 
себе у теробороні.

Закон про територіальну оборону 
допоможе заохотити громадян 
захищати себе, свій будинок, село та 
місто, де вони проживають. До речі, в 
Польщі були проаналізовані помилки, 
допущені нами в 2014 році, і в 2017-
му Сейм ухвалив два закони (один 
про створення системи територіальної 
оборони, другий – про Війська ТрО), 
які дозволили активно розвивати 
тероборону. Наразі у них сформовано 
і діють 12 бригад та 5 навчальних 
центрів. Ми ж намагаємось створити 
тероборону 6 років, але успіху не 
досягнуто. Збройні Сили зайняті 
війною. Поляки ж, розуміючи це, на 
етапі формування вивели війська 
територіальної оборони з-під 
підпорядкування Генштабу під 
Міністерство оборони. Ми написали 
Закон, в якому є чітке формування й 
розуміння  загальнодержавної 
системи ТрО, взаємодії всіх суб'єктів 
військової складової – війська ТрО, 
участі громадян та громадських 
об'єднань. Буде створено орган у 
складі Міноборони України, який 
формуватиме державну політику у 
сфері ТрО. Міністр оборони має 
контролювати та організовувати 
взаємодію між цивільними й 
військовими компонентами 
територіальної оборони. У кожній 
області передбачаємо ситуаційний 
центр, який моніторитиме, 
плануватиме та реагуватиме на 
виклики.

– Ви неодноразово наполягали 
на необхідності ухвалення закону 
про тероборону до вересня, аби у 
держбюджет заклали кошти на його 
реалізацію. Чи є шанси встигнути?

– Шанс є. Ми зустрічались і 
презентували законопроєкт 
Президенту України. Він назвав його 
першочерговим та дав доручення, 
докласти зусиль, аби парламент 
розглянув його вже у цьому році.

Потрібна перебудова з 
урахуванням західного досвіду

– Ви нещодавно повернулися з 
робочої поїздки. Яку оцінку можете 
дати розгортанню та залученню 
частин тероборони в рамках 
міжнародного навчання «Об'єднані 
зусилля»?

Російська армія ніколи не зможе перемогти озброєний український народ. 
Ось для чого потрібна територіальна оборона! 

– На жаль, тут все доволі прозаїчно 
і дуже формально. Та інформація, яку 
я отримав, ще раз засвідчує: 
тероборону потрібно перебудовувати 
кардинально на основі нового 
законодавства з урахуванням 
західного досвіду.

– Знаю, що ви цікавились 
ситуацією в Силах спеціальних 
операцій. Як вони показали себе 
під час навчань?

– Десантування наших ССО спільно 
із американцями з конвертопланів 
засвідчили: ми ще більше 
наблизились до сумісності з НАТО. 
Окрім того, одна з військових частин 
ССО пройшла повну сертифікацію 
Альянсу і тепер спроможна 
виконувати завдання у складі Сил 
чергування Компоненту сил 
спеціальних операцій НАТО. Це успіх! 
Я вдячний військовослужбовцям, які 
доклали максимум зусиль, аби 
досягти такого результату.

– У ССО пройшла ротація 
командування…

– Так, однак успіх спецпризначенців, 
про який я говорю, це  заслуга суто 
частин. На жаль, колишнє 
командування ССО у цих питаннях 
займало пасивну позицію. Людина, 
яка нині очолює ССО, справжній 
професіонал. З самого початку 
військової кар'єри цей офіцер 
розпочинав службу у частинах 
спецпризначення, потім служив у 
підрозділах спецпризначення СБУ. На 
фронті з генералом Галаганом наші 
підрозділи часто співпрацювали, отож 
знаємо його на ділі. У нього цілісне 
розуміння, що та як потрібно робити. 
Головне, аби йому дали можливість 
створити ту команду, яка зможе 
змінити рутину, що панувала в ССО 
останні роки. Адже не секрет, що 
багато людей мотивованих, 
професійно підготовлених 
розчарувалось та пішло з ССО, бо 
керівництво не боролось за них. Отож, 
щиро бажаю новому командувачу 
успіху!

Керівництво «Укроборонпрому» за рік 
нічого не зробило, а навпаки погіршило 
стан в «оборонці»

– Знаю, що окрім тероборони, ви 
концентруєте зусилля на законопроєкті 
про військових капеланів та підтримуєте 
створення військової поліції.

– Так. Українська армія потребує 
капеланів, бо їхня психологічна підтримка й 
духовне служіння життєво необхідне воїнам. 
Поки в Україні питання цього інституту не 
унормоване. Слід чітко визначити роль 
військового священника в армії, 
регламентувати питання його соцзахисту. 
Значення душпастиря важко переоцінити  як 
на передовій, так і у тилу, де він підтримує 
родини військовослужбовців, працює в 
реабілітаційних центрах.

Питання військової поліції розглядаю 
значно ширше від загального підходу, адже 
впевнений, що слід говорити про розбудову 
системи військової юстиції загалом: зі 
спеціалізованими судами, органами слідства 
й навіть в'язницями. Не може цивільний суд 
професійно судити і кваліфікувати 
військовий злочин, так само як і не може 
бути кваліфікованого слідства без знання 
військової специфіки. Щодо останнього – 
в'язниць – то в Україні військовослужбовців 
утримують разом з криміналітетом, тоді як 
для прокурорів і поліцейських, які завинили, 

є окремі тюрми. Того ж Андрія Антоненка 
нещодавно перевели в «Лук'янівку». Що це, 
як не приниження військового? Генерал 
Марченко теж перебував у загальній 
в'язниці, це теж приниження! Військових 
намагаються зламати навіть через чинну 
систему покарання… Це недопустимо у 
країні, яка сьомий рік воює.

– Рік тому під час інтерв'ю 
АрміяInform ви заявили, що у нас є шанси 
докорінно реформувати Державне 
оборонне замовлення та наситити 
військо новітнім озброєнням. Чи є 
здобутки у цьому напрямку?

– Рік тому я мав чітку впевненість у 
цьому, адже було взаєморозуміння 
докорінного реформування ДОЗ з боку 
керівництва «Укроборонпрому» та 
Міністерства оборони України. На жаль, з 
листопада 2019 року я не контролюю роботу 
вітчизняного ОПК і не можу впливати на 
відповідні процеси. Поки на сьогодні – ми в 
«нулях»… Керівництво «Укроборонпрому» 
за рік нічого не зробило, а навпаки 
погіршило стан в «оборонці». Ось, ухвалено 
Закон України «Про оборонні закупівлі», 
який реформує цю сферу, це величезний 
крок вперед. Однак, що з його реалізацією? 
Аби нова система запрацювала, потрібні 
десятки підзаконних актів. Коли їх ухвалять? 
А тим часом з новітньою бойовою технікою – 
суцільні парадокси. Помпезно сповістили 
про прийняття на озброєння ракети 
«Нептун». Ця розробка вітчизняного КБ 
«Луч» призначена для ураження морських і 
наземних цілей на дальності до 300 км і 
вельми потрібна для ВМС України. Єдина у 
своєму класі система нині в розпорядженні 
флоту. Але як з закупівлею «Нептуна» для 
Збройних Сил? Уже кінець вересня, а в 
сухому залишку – «зеро». У жовтні вже 
почнемо «курчат рахувати»… А де 
«Вільха»? Так само – «зеро»! Протестовано, 
але, на жаль, не реалізовано…

Війна в інформаційному та 
кіберпросторі ніколи не 
припиняється, попри те, що 90% 
суспільства її не бачить і не розуміє

– Нещодавно завершилися 
надзвичайно важливі для безпеки 
України міжнародні навчання 
«Об'єднані зусилля». Однак не 
обійшлося без ложки дьогтю – 
російської хакерської атаки…

– Гадаю, добре, що це трапилось 
саме зараз. Адже ще раз показало: 
ворог не спить, не зупиниться і не 
заспокоїться. Водночас ця НП 
виявила слабкість нашої системи 
кіберзахисту. А війна в 
інформаційному та кіберпросторі 
ніколи не припиняється, попри те, що 
90% суспільства її не бачить і не 
розуміє. Все – через відсутність 
інформаційної грамотності населення. 
Аби це змінити, ми передбачаємо 
введення для студентів вишів такого 
предмета, як «Основи інформаційно-
психологічних операцій». Люди з 
вищою освітою мають розумітися на 
інформаційних маніпуляціях, 
розбиратися в основах інформаційної 
безпеки, кіберзахисту. У нас, на жаль, 
не приділено цій сфері достатньо 
уваги. Відсутні потужні офіційні теле- 
та радіоканали, інформресурси і 
розуміння, що таке система 
підготовки, продукування та 
супроводження офіційних меседжів. 
Якими засобами проводити державну 
інформаційну політику, якщо майже 
всі канали викуплені олігархами і 
служать їхнім політичним та клановим 
інтересам? Зрештою, звернімося до 

західного досвіду і розбудуймо 
систему захисту інформаційного та 
кіберпростору України!

До речі, далеко не ходитимемо. 
Погляньмо знову ж на поляків. Вони 
реалізували елементи кіберзахисту у 
системі тероборони. Зрозумівши, що 
не в змозі утримувати на зарплаті 
високопрофесійних ІТ-івців, заохотили 
їх робити свій внесок у спільну справу 
у вихідні. Тепер вони як волонтери 
працюють у підрозділах кіберзахисту 
тероборони, виконують завдання. Ці 
фахівці проходять перевірку, 
допідготовку, контролюються… 
Схожий досвід є в інших країнах. У 
Китаї, наприклад, на цій ниві працює 
цілий корпус фахівців-добровольців.

У нас, особливо у перші роки війни 
на Донбасі, чинити опір російській 
інформаційній агресії піднялася 
величезна кількість волонтерів. 
Державі достатньо було прийняти 
програму й об'єднати їхні зусилля, 
підтримати, однак цього не сталося. 
Нині залишились тільки окремі 
ресурси, які самотужки вишукують 
кошти і працюють: «Інформнапалм», 
«Миротворець», «Новинарня»… 
Можна перелічити на пальцях однієї 
руки. Але ж держава має створювати 
надійний інформаційний та кіберщит 
захисту. Парадокс: усі знають, що 
наші ІТ-фахівці – найкращі у світі, але 
ж що ми робимо, аби скористатись 
їхнім талантом і досвідом? Майже 
нічого! Закон про тероборону 
допоможе й у цьому питанні.

– І на завершення запитання про 
вшанування пам'яті загиблих 
героїв. Ви були у США, відвідували 
знамените Арлінгтонське 
національне кладовище…

– Так, питання вшанування загиблих 
захисників України – на порядку 
денному, хоча вже дехто встиг назвати 
це популізмом, адже нічого не 
вирішується. Напевно, будь-що можна 
перетворити у порожні балачки, якщо 
питанням не займатися. Ось, вже про 
нещодавно ухвалену Стратегію 
безпеки та оборони України волають 
щось на кшталт цього, Пам'ять про 
воїнів – це святе. І в США цього 
можна повчитися. На Арлінгтонське 
кладовище постійно приїжджають 
діти, школярі, яким розповідають 
історію країни – від війни за 
незалежність до конфліктів в 
Афганістані й Іраку. І перед їхніми 
очима – безкрайня територія хрестів 
та інших знаків (залежно від 
віросповідання) над могилами 
полеглих героїв. Ви розумієте, це 
понад 400 тис. могил! Це – вражає! Ти 
розумієш ціну, заплачену воїнами за 
мирне життя свого народу.

Ось у нас у війні з Росією загалом 
загинуло 13000. Хтось може реально 
охопити та сприйняти цю кількість? Ні! 
Однак, якщо поставити 13000 хрестів 
на одній території в їхню пам'ять, 
навіть без могил, тоді люди бачать та 
усвідомлюють. Якщо у кожному 
обласному центрі буде висаджено 
парк з 13000 дерев, тоді люди наочно 
осягнуть ціну нашої Незалежності. 
Тому створення центрального 
меморіалу загиблих захисників 
України має відбутися найближчим 
часом.

За матеріалами 
АрміяInform

велике  інтерв ю’
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Древні римляни називали цю ріку 
Данастріс, а греки – Тіріс. Вона 
торувала собі шлях по землі ще за 
багато століть до нас. Древній 
Дністер. Більше тисячі кілометрів 
тягнеться його синя стрічка від 
України до Молдови. А між Галичем 
та Хотином, розійшовшись високими 
берегами, утворює дивовижної краси 
каньйон. Сівши у човен, ви 
помандруєте однією із найгарніших 
річок Європи. Величні береги 200-
літніх дубових лісів, водоспадів, 
печер, скельних храмів та фортечних 
руїн з обох сторін кликатимуть вас 
зупинитись.

Коли на землі росли перші 
дерева

Дністровський каньйон 
починається в районі села Нижнів 
Івано-Франківської області унікальним 
відслоненням юрського періоду, а 
закінчується поблизу села Трубчин 
Борщівського району Тернопільської 
області найбільшим у світі 
відслоненням силурійських порід.

Ці кам'яні береги досі складають 
залишки порід таких давніх 
історичних періодів як силур та девон. 
Це палеозойська ера – час, коли 
нашу Планету лише почали заселяти 
перші хребетні тварини, а на суші 
з'являлись перші дерева. (Це більше 
як 400 млн. років тому). Скелі 
девонського періоду, джерела та 
водоспади є найдавнішими 
природними пам'ятками 
Дністровського каньйону. Він – ціла 
книга історії природи нашої землі.

Флора та фауна Дністровського 
каньйону до кінця не вивчені, та вони 
насправді унікальні. За даними 
вчених, більше двох третіх живих 
організмів, які населяють ці води, є 
цілком унікальними видами. 
Аборигени пізнього юрського періоду, 
виявлені тут, були вперше описані в 
науці.

Цей куточок світу має навіть свій 
мікроклімат. Так званий «ефект 
субтропіків»: у час помірно спекотного 
літа тут майже не буває дощів, а 
весна приходить на місяць раніше, 
ніж на території решти Покуття та 
Поділля. Справа у тому, що «стіни» 
каньйону (які досягають висоти 120 
метрів), чудово затримують тепло.

Печери та замки: святилища і 
руїни

Чимало природних та 

рукотворних 
пам'яток ви 
побачите, якщо 
мандруватимет
е берегами 
найбільшого в 
Україні 
каньйону. 
Красиві руїни 
середньовічних 
Чорвоноградськ
ого, 
Жванецького та 
Раковецького 
замків, костелу 
Вознесіння Діви 
Марії.

На крутих 
берегах Дністра 
збереглось 
багато печер. 
Немало з них у 
минулі століття 
використовувал
ись як 
монастирі 
(поблизу сіл 
Рукомиш, Стінка, Монастирок). А ще 
раніше язичники мали тут свої 
жертовники (принаймі так 
розповідають легенди).

Біля села Лука Врублевецька є 
залишки однієї із найдавніших в 
Україні стоянок раннього палеоліту.

Неподалік можна побачити і 
відому печеру Вертебу, де було 
знайдено стоянку людей трипільської 
культури.

Червоні землі
Зелені долини каньйону 

засинають під пісню Джуринського 
водоспаду. Його 16-метрова висота 
завоювала титул найбільшого 
рівнинного водоспаду України. 
Джерельна вода каскадами спадає на 
каміння червоної землі. Тут камінна 
порода скель та земля справді мають 
червонястий відтінок. Саме від 
кольору землі й каміння пішла назва 
поселення Червоногород, яке було 
тут кілька століть тому і якого зараз 
вже не знайдеш на жодній сучасній 
карті.

А щоб побачити найкрасивішу 
панораму Дністра з висоти – треба 
вийти на Червону гору. Знаходиться 
вона у Берем'янській частині 
ландшафтного парку. Гора 
піднімається над річкою на 150 
метрів. Це – найтепліше місце 

Дністровського каньйону. Навіть у 
найсуворіші зими сніг лежить тут не 
більше двох днів. А на схилах можна 
зустріти рідкісні види степових та 
гірських рослин.

З метою збереження усіх 
цінностей каньйону було створено 
Націонал́ьний природ́ ний парк 
«Дністров́ський каньйон́», який 
охоплює території чотирьох районів 
Тернопільської області.

Для тих, хто зібрався в дорогу:
Місце знаходження:
Каньйон лежить у межах 

Тернопільської, Хмельницької, Івано-
Франківської та Чернівецької 
областей

Контакти:
Сайт: dnisterkanyon.org.ua

Поради бувалого мандрівника:
Сплави Дністром є одним із 

найпопулярніших видів туризму. 
Рафтинг підійде навіть для новачків, 
адже річка не має порогів. А 
надзвичайна краса довкола зробить 
мандрівку найприємнішою.

За матеріалами  
відділу культурологічної роботи 

у військах (силах) Центру 
МПЗ ЗС України  

#мандруй_україною

Дністровський каньйон – одне з семи природних
чудес України
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